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I smét csorbul a törvény által 
előírt bérre vonatkozó joga az 
egészségügyi, valamint a szo-

ciális ellátórendszerben dolgozók 
jelentős részének a Sanitas szak-
szervezet állásfoglalása szerint. „A 
bérekre vonatkozó 153-as törvényt 
teljes egészében alkalmazni kellett 
volna, mert 2022 az utolsó esztendő, 
amikor ezt végre kellett volna hajta-
ni. Ezt a törvényt azonban minden 
évben negatívan egészítették ki, az 
év végi sürgősségi rendeletekkel 
befagyasztották a bérpótlékokat, 
nem volt szabad fi zetésemelést adni 
bizonyos alkalmazotti kategóriák-
nak. Az a kérésünk, hogy kerüljünk 
napirendre a 153-as törvénnyel, 
tehát alkalmazzák teljes egészé-
ben. Az új sürgősségi kormányren-
delet-tervezetben ismét az van, 
hogy a bérpótlékok maradjanak az 
idei értéken, ami azt jelenti, hogy 
megint nem lehet megnövelni arra 
a szintre, amit a 153-as törvény elő-
ír” – vázolta a bérekkel kapcsolatos 
probléma egy részét Nyulas Emma, 
a Sanitas szakszervezet Hargita me-
gyei vezetője. Elmondta továbbá: 
az is gondot jelent, hogy a múlt év 
végi megszorító intézkedés miatt 

tavaly elmaradt a 153-as törvény ál-
tal előírt negyedrészes béremelés, 
idén augusztusban pedig a negyed-
rész negyedével történő béremelést 
hagyott jóvá a kormány, ám végül 
egyes intézményekben még azt sem 
kapták meg az alkalmazottak.

„Jövőre is azzal maradnak”

„Az egészségügyben és a szociális 
ellátórendszerben dolgozók több-
ségének a bérpótlékát még mindig 
a 2018-as fizetések értéke alapján 
számolják ki, ami nagyon kicsi. 

Az egészségügyben dolgozóknak 
körülbelül a 80 százaléka a mini-
mális, 12 százalékos bérpótlékot 
kapja. A tervezet szerint jövőre is 
azzal maradnak.” Nyulas Emma 
szerint nagyon jó lett volna, ha 
legalább a bérpótlékok értékét ak-
tualizálják, az ugyanis kimozdí-
totta volna a holtpontról az elkese-
rítő helyzetet. Rossz a hangulat az 
alkalmazottak körében – mondta 
a szakszervezet képviselője –, 
mert tavaly is decemberben jelent 
meg a bérezésüket negatívan érin-
tő szabályozás, emiatt már tartot-
tak az idei év decemberétől, és úgy 
tűnik, nem alaptalanul. „Vannak 

ilyen jó szándékú döntéshozók, 
akik mindig az utolsó pillanat-
ban rukkolnak elő egy ilyen ren-
delettel, ez egy ilyen »karácsonyi 
ajándék«. Ezek a dolgok nagyon 
rombolják az alkalmazottak mo-
rálját” – fogalmazott, kitérve arra 
is, hogy az új intézkedéstervezet jó 
időzítése miatt tiltakozó akciókat 
sem lehet tartani, mert „az ünnep 
mindenkinek fontosabb, akár sze-
gényen, akár gazdagon üli meg”. 

A fi zetésekkel kapcsolatos, 
egyre elhúzódóbb probléma lénye-
gében minden egészségügyben, 
illetve szociális ellátórendszerben 
dolgozót érint, ez Hargita megyé-
ben jócskán több mint három-
ezer alkalmazottat jelent. Nyulas 
Emma szerint ugyanak-
kor aggasztó, hogy a bér-
problémák miatt megint 
elkezdődhet a képzett 
egészségügyi szakemberek 
kiáramlása az országból. 

A Sanitas szakszervezet 
a napokban kérést intézett 
a kormányhoz, kérve, hogy 
maradéktalanul, teljes egészében 
alkalmazzák a 153-as törvény elő-
írásait. Az érdekvédelmi szervezet 
alelnöke egy hírműsorban azt nyi-
latkozta, elfogadhatatlan, hogy az 
egészségügyi és szociális ellátás-
ban dolgozók kevesebbet fognak 
keresni, mint a szakképzetlen épí-
tőipari munkások.

Súlyosbodó bérproblémák
Az érvényben lévő bértörvény hiányos alkalmazására panaszkodik a Sanitas szakszervezet

Krónikussá váltak a 153-as törvénnyel 
kapcsolatos bérproblémák 
az egészségügyi rendszerben 

◂  KORÁBBI  FELVÉTEL:  VERES NÁNDOR

B A R A B Á S  O R S O L Y A

A Szent Miklós római katolikus 
templom búcsúünnepségén 

Bartos Károly gyergyócsomafalvi 
plébános a szentmise főcelebrán-
saként Szent Miklós püspök életét 
vázolva kiemelte, hogy ő előttünk 
úgy áll, mint a szegények gondozó-
ja, az igazság képviselője, aki bátran 
szembement a hatalom embereivel, 
amikor megaláztak ártatlanokat. 
„Méltán követhetjük ennek a közös-
ségnek a védőszentjét, Szent Miklós 
püspököt. Csak azért beállni a sor-
ba, mert sokan vannak vagy éppen 

kevesen, nem igazi öntudatra vall. 
Mi nem a sokak közössége vagyunk, 
hanem szentek utódai vagyunk, és 
kell tudnunk, hogy miért és hol kö-
vetünk valakit. Ha nem ismerünk 
valakit, miért követjük? Csak azért, 
mert mások is azt az utat járják? 
Észszerűen el kell gondolkoznunk, 
hogy ismerjük-e Szent Miklóst” – 
fogalmazott, és igyekezett rávilá-
gítani, mi mindent tanulhatunk a 
püspöktől.

Menekülés a felelősségtől

A szónok nem titkolta, napjainkban 
mind kevesebben mernek bármi-
ért is felelősséget vállalni. Ebben 

is példa mindannyiunk számára 
Szent Miklós püspök. „Merte vál-
lalni a nehéz időkben, hogy kiáll 
embertársaiért, vállalja a küldetést, 
és nekünk is azt üzeni: Van-e, akit 
küldjek? Most már újabban oda ju-
tottunk, hogy bizonyos tisztségeket 
már nem is akarnak vállalni. Papi 

hivatás alig van, hárman vannak el-
sőévesek, polgármester-választáson 
alig kapnak egy embert, aki oda mer 
állni. Családapa alig kezd lenni, a 
fi atalok menekülnek attól, hogy fe-
lelősséget vállaljanak. Mi történik 
velünk, emberek? Itt valami baj van 
velünk, bennünk.”

Bartos Károly, a Szent István- 
templom korábbi plébánosa felhívta 
a fi gyelmet arra is, hogy nemcsak 
a nagyvilágban, hanem szűkebb 
környezetünkben is hajlamosak az 
emberek harcolni egymás ellen. A 
szentmise végén Dávid György főes-
peres-plébános is köszöntöt-
te a jelenlévőket, hálát mon-
dott a búcsús ünnepségért, 
a hívek, az egyházi és világi 
elöljárók támogatásáért, a 
testvértelepülésekről érke-
zett papok és elöljárók közreműkö-
déséért a szertartáson. A szentmisét 
követően körmenetet tartottak, a ha-
gyománytól eltérően lovas szekéren 
vitték körbe Gyergyószentmiklós főte-
rén Szent Miklós püspök szobrát, és a 
városért, a lakosságáért imádkoztak.

Szent Miklós-napi búcsús szentmise – Merni kell felelősséget vállalni
• December 6-a Szent Miklós, Gyergyószentmiklós 
város védőszentjének ünnepe; a tiszteletére felszen-
telt római katolikus templomban minden évben ezen a 
napon rendezik a búcsút. Az ünnepi szentmisén Bartos 
Károly gyergyócsomafalvi plébános hirdetett igét.

A hagyománytól eltérően lovas szekéren 
vitték körbe Gyergyószentmiklós főterén 
Szent Miklós püspök szobrát

◂  F O T Ó :  S U C I U  C R I S T I A N

• Hiányosan alkalmazza az állam a már 2017 óta érvényben lévő 153-as bértör-
vényt, és egy új, a jövő évi bérezésre vonatkozó sürgősségi kormányrendelet-terve-
zet csak tovább ront a helyzeten – nehezményezi az egészségügyben, illetve szoci-
ális ellátórendszerben dolgozók érdekvédelmi szervezete. A Sanitas szakszervezet 
Hargita megyei vezetője szerint rossz a hangulat a rendszerben, és az őket hátrá-
nyosan érintő múlt év végi rendelet után már tartottak az idei esztendő decemberé-
től, úgy tűnik, nem alaptalanul.




